
ح کرد رئیس سازمان بازرسی کل کشور مطر

 عودت پاداش مدیران فوتبالی
    ابهاماتی درباره قرارداد شهرداری با چین

 رئیس سازمان بازرسی کل کشور اظهار داشت: در یک 
کار پژوهشی حدود دو هزار مساله  و ۲۱۳ گلوگاه فساد را 
شناسایی کردیم. ما سعی کردیم که نظارت بازرسی را به 
نحوی پیش ببریم که از پشتوانه علمی کشورهم  برخوردار 
باشد. در همین راستا برای استفاده ازظرفیت دانشگاه ها، 
کز علمی کشور و پژوهشگاه  تفاهمنامه ای را با بسیاری از مرا
قوه قضائیه و دانشگاه تهران و ... منعقد کردیم. ذبیح ا... 
خداییان ادامه داد: راه حل های رفع مسائل و گلوگاه های 
فساد را احصا کردیم و مراتب را به ریاست جمهور فقید شهید 
رئیسی ابلاغ کردیم و ایشان دستور دادند دولت با کمک 
دستگاه بازرسی نسبت به رفع این گلوگاه ها اقدام کنند. 
در دولت چهاردهم مجددا گلوگاه ها و بسترهای فساد را در 
اختیار مسئولان مربوطه قرار دادم.  نباید به همین گلوگاه ها 
بسنده کنیم و نیاز به بازنگری و به روزرسانی دارد. وی افزود: 
شناسایی مدیران سخت کوش، پرتلاش و پیگیر که روحیه 
مبارزه با فساد دارند، در دستور کار قرار دارد و از این مدیران 
تقدیر خواهد شد.  همچنین مدیران ضعیف و بی انگیزه 
یا کسانی که بدون شایستگی انتخاب شده اند، شناسایی 
گر در بررسی ها مشخص شود که فرد یا گروهی  خواهند شد. ا
سوءاستفاده مالی دارد، هیچ اغماضی صورت نخواهد 
گرفت. هرچند اولویت ما پیشگیری است، اما در صورت 
برخورد با فساد، قاطعانه عمل خواهد شد. رئیس سازمان 
بازرسی کل کشور ادامه داد: در سال گذشته، تعداد ۶۱۱۲ 
برنامه نظارت و بازرسی در سطح کشور اجرا شد که نتیجه 
 ، آن ارائه ۱۰۶۱۸ گزارش به مسئولان از جمله رئیس جمهور
وزرا، استانداران و سایر مقامات بود. از این تعداد، ۶۶۷۰ 
گزارش جنبه اصلاحی داشت و در راستای پیشگیری از 
تخلفات و هشدار در فرآیندها ارائه شد.  همچنین، ۲۵۸۷ 
مورد تخلف اداری شناسایی و به هیات های انتظامی معرفی 
شدند. از این تخلفات، ۳۱۴ مورد مربوط به مدیران بوده 
که به هیات های انتظامی نهاد ریاست جمهوری گزارش 
شده و ۱۰۴۹ مورد نیز به عنوان گزارش کیفری به مراجع 
کید کرد:  در گزارش های  قضائی ارسال شده است. وی تا
اصلاحی، ۱۶۷۴۱ پیشنهاد برای بهبود امور و ارتقای سلامت 
اداری ارائه شده که از این تعداد، ۱۳۵۵۸ مورد مربوط به 
اصلاح فرآیندها و رفع مشکلات بوده است. اثربخشی این 
گزارش ها، چه مالی و چه غیرمالی، نسبت به سال قبل ۳۰۰ 
درصد رشد داشته است. رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
ک  بیان داشت:  طی همکاری با سازمان ثبت اسناد و املا
، حدود یک میلیون و سیصد هزار هکتار از اراضی ملی  کشور
تثبیت مالکیت شدند. همچنین از تخریب و تغییر کاربری 
غیرقانونی ۱۰ هزار هکتار از اراضی ملی و دولتی جلوگیری 
شد. وی افزود: در زمینه رفع تصرف اراضی ملی و دولتی، 
با پیگیری های انجام شده و همکاری دستگاه قضا، جهاد 
کشاورزی و سازمان ثبت، ۲۳۱۱ هکتار از این اراضی خلع ید و 
بازپس گیری شدند.  در نتیجه بیش از ۶۰۰۰ مورد بازرسی در 
سال گذشته، ۱۶۷۴۱ پیشنهاد اصلاحی برای بهبود امور ارائه 
شد که اثربخشی های مالی و غیرمالی قابل توجهی را به همراه 
داشت. خدائیان درباره  ورود سازمان بازرسی کل کشور به 
حوزه فوتبال و خرید چمن مناسب برای ورزشگاه ها گفت: 
در رابطه با فدراسیون فوتبال و باشگاه ها، در چند بخش 
برنامه نظارت و بازرسی داشتیم. یکی از موضوعات مربوط 
به خرید چمن  طبیعی برای ورزشگاه آزادی است. موضوع 
بعدی در مورد قراردادها و پرداختی ها است. متاسفانه بعد 
از حدود ۲۰ سال از عمر چمن طبیعی ورزشگاه آزادی فقط 
اقدام به ترمیم موضعی آن کرده بودند و خزانه این ورزشگاه 
نیز مشکل جدی داشت. با گزارش ها و هشدارهای داده 
شده با پیمانکار قرارداد بسته شده و در حال ترمیم چمن و 

استحکام ورزشگاه هستند. 
 خداییان درباره  ورود سازمان بازرسی کل کشور به حوزه 
فوتبال و خرید چمن مناسب برای ورزشگاه ها بیان کرد:  
پیگیری داشتیم جهت عودت پاداشی که به اعضای هیات 
رئیسه فدراسیون فوتبال بابت مسابقات جام جهانی قطر 
به آنها پرداخت شده بود و گفته شد که حالا بازیکن پاداش 
می گیرد، کادر فنی پاداش می گیرد ولی اینطور نیست که 
هر مدیری که می رود، او هم به همان اندازه پاداش بگیرد. 
خوشبختانه با پیگیری که صورت گرفت، آنها هم این مبلغ رو 
عودت دادند. رئیس سازمان بازرسی در رابطه با باشگاه های 
فوتبال بیان داشت: بیشتر باشگاه ها از بودجه عمومی 
استفاده می کنند یعنی یا دولتی و یا وابسته به شرکت ها 
و موسسات غیردولتی هستند. در این خصوص در سه 
ل ها  مورد ورود کردیم. وی درباره برخورد با واسطه ها و دلا
در فوتبال گفت: با ورود سازمان بازرسی مقررات مربوط 
به فعالیت کارگزاران به تصویب فدراسیون فوتبال رسید و 
این اقدام بسیاری خوبی بود که این موضوع ساماندهی 
ل ها مورد سوءاستفاده قرار  شود و باشگاه ها توسط دلا
نگیرند. مساله بعدی در رابطه با تعیین سقف بودجه برای 
که در برخی موارد قراردادهایی با مبالغ  باشگاه ها بود چرا
کلان منعقد می کردند و یا قراردادهایی منعقد می شد که 
بودجه آن پیش بینی نشده بود و در نهایت علیه باشگاه 
طرح دعوا و باشگاه محکوم می شد. با اقدامات انجام شده 
مقرر شد تا سقف بودجه باشگاه ها مشخص شود تا بر اساس 
این سقف، باشگاه بتواند قرارداد بنویسید و این امر نیز 
ساماندهی شد و جلوی بسیاری از قراردادهای غیرمعمول 
گرفته شد. وی درباره نحوه نادرست فروش بلیت های جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر و پرداخت هزینه مدیران و اقوام آنها 
که به قطر سفر کرده بودند، اظهارکرد: این هزینه از محل 
قهرمانان و پیشکسوتان پرداخت شده بود که با پیگیری 
سازمان بازرسی پرونده کیفری تشکیل شد و محکوم شدند. 
خدائیان در پاسخ به سوالی در خصوص برخی ابهامات 
موجود میان قرارداد شهرداری تهران با شرکت چینی گفت:  
شهرداری تهران اقداماتی برای نوسازی ناوگان در دستور 
کار قرار دارد و از جمله این اقدامات، عقد قراردادی با یک 
شرکت چینی برای واردات موتورسیکلت های برقی است. 
هرچند ورود وسایل حمل و نقل عمومی برقی با استقبال 
ک است، اما برخی  مواجه شده و در راستای قانون هوای پا

ابهامات و نگرانی ها در این خصوص وجود دارد.

 آرمان ملی- حمید شجاعی:  شعار وفاق ملی مسعود 
کم بر دولت در آمده هر  پزشکیان دیگر به عنوان رویکرد حا
کمیت  چند مورد پذیرش جامعه و حمایت سایر قوا و ارکان حا
نیز قرار گرفته، اما به نظر می رسد که به هر جهت دلواپسان 
و  پزشکیان  با  نمی خواهند  بهارستان نشین  تندروهای  و 
دولتش از سر وفاق و سازگاری در آیند و با وجود دست یاری 
رئیس جمهور به سوی آنها، اما شاهدیم که برای رئیس جمهور 
چالش و مشکل می آفرینند. همه اینها نیز نمایندگان متمایل 
که به پزشکیان و دولتمردانش  به جبهه پایداری هستند 
ح می شود  می تازند. اینکه چرا این موضوع با قاطعیت مطر
به جهت این فکت و سند است که در ماجرای انتخاب معرفی 
وزرا و بررسی صلاحیت آنها دیدیم که تندروهای بهارستان در 
، وزیر  خصوص چند وزیر از جمله وزیر امور خارجه، وزیر کار
اقتصاد و وزیر میراث فرهنگی چه رویکردی را پیاده کردند  و 
گر نبود  همراهی کلیت مجلس با دولت شاید امروز دولت به  ا
طور کامل به فعالیت نمی پرداخت. حال اینکه دلواپسانی که 
نتوانستند در جریان رای اعتماد به وزرا  اهداف و نظرات خود 
را پیاده کنند؛ چندی است که نفرات انتصابی رئیس جمهور 
را مدنظر خود قرار داده اند و تیغ انتقادات را به سمت آنها 
گرفته اند. در این میان نیز مهم ترین چهره محمدجواد ظریف 
معاون راهبردی رئیس جمهور و ریاست مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاست جمهوری بود که از همان روز اول انتصاب تا 
کنون با برخوردهای مخالف از سوی تندروهای مجلس مواجه 
شده است. اتهامی که به محمد جواد ظریف وارد شده این 
ج از کشور مطابق  است که  به جهت تابعیت فرزندش در خار
ماده۲ قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل حساس و 
انتصاب اشخاص در پست های حساس نمی تواند در پست 
که محمدجواد  گیرد. در حالی  معاونت رئیس جمهور قرار 
کید داشته هیچیک از اعضای  ظریف بارها بر این نکته تا
خانواده اش تابعیتی مضاعف ندارند و اتهامات وارد شده کذب 
است. جالب اینکه این افراد در مجالس نهم و دهم نیز حضور 
داشتند، اما مشخص نیست که چرا در آن زمان صحبتی از 
کنون به دنبال این مساله  بحث قانون مشاغل حساس نبود و ا

و صرفا حمله به ظریف هستند.
 پزشکیان محکم بایستد

که تندروها به دولت حمله   البته این اولین بار نیست 
می کنند و در دولت روحانی نیز مسائل دیگری دستاویز حمله 
به ظریف شده بود. اما امروز محور حمله حضور محمدجواد 
ظریف در دولت است. ابتدا با انتصاب وی به ریاست شورای 
راهبردی و سپس معاونت راهبردی رئیس جمهور خشم 
تندروها سرباز کرد. چنانکه  حمید رسایی  نماینده تهران 
آقای  کرد:  اظهار  مجلس  علنی  صحن  در  پیش  چندی 
پزشکیان بر خلاف نص صریح قانون آقای ظریف را که فرزندش 
تابعیت آمریکا را دارد معاون خود کرده است. ۴۰ نماینده از 
کمیسیون امنیت ملی مجلس درخواست رسیدگی کردند و 
در اولین روز جلسه پس از تعطیلات باید گزارش کمیسیون در 
گر تصویب شود پرونده به قوه قضائیه  صحن قرائت شود و ا
می رود. اما این پایان کار نبود و شامگاه سه شنبه نیز یک 
نماینده متمایل به جبهه پایداری مدعی شد: »وقتی آقای 
پزشکیان با علم به قانون، برای آقای ظریف که دو فرزندش 

تابعیت آمریکا را دارند، حکم معاونت راهبردی رئیس جمهور را 
صادر می کند، یعنی آشکارا مرتکب یک جرم می شود«. کامران 
غضنفری،  گفت: »نمایندگان مجلس چندبار هشدار و تذکر 
دادند که کار شما خلاف قانون است. در مجلس درباره این 
گر هرچه سریع تر این  موضوع به پزشکیان اخطار می دهیم که ا
حکم غیرقانونی را لغو نکند به دستگاه قضائی شکایت خواهیم 
کرد و در این صورت پزشکیان باید در دادگاه جواب دهد که 
مسلما هیچ جوابی ندارد و به پنج الی پانزده سال محرومیت 
گر چنین اتفاقی بیفتد  از حقوق اجتماعی محکوم می شود، ا
عملا آقای پزشکیان از ریاست جمهوری خلع می شود.« نکته 
قابل توجه اینکه مشکل دلواپسان نه تنها ظریف بلکه اساسا 
گر هم بر فرض محال  با دولت پزشکیان است چرا که مطمئنا ا
رئیس جمهور ظریف را کنار بگذارد بازهم تندروها نفرات دیگری 
را علم می کنند و خواستار کنارگذاشتن آنها خواهند شد. لذا 
که رئیس جمهور باید سفت و محکم روی  به نظر می رسد 
مواضع خود و همچنین اعضای منصوب شده خود تمام قد 
گر یکطرف  دفاع کند. چرا که وفاق ملی امری دو طرفه است و ا
به وفاق ملی تن نداد نمی توان انتظار رویکرد وفاقی از جانب 
طرف دیگر را داشت. یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص 
نوع برخورد تندروهای مجلس با آقای ظریف اظهار داشت: 
اینها چند عنصر پایداری چی مجلس هستند که وزنی هم در 
مجلس ندارند و بیشتر عقده های شخصی از آقای ظریف دارند  
و دنبال عقده های شخصی خود هستند. محمد مهاجری به 
»آرمان ملی« گفت:  این کار حتما به کیان مجلس زیان خواهد 
زد و وقت مجلس را برای چیزهای بی ربط خواهد گرفت و این 
قانونی هم که در واقع الان به آن استناد می کنند قانونی بی ربط 
و بدی است که آقای پزشکیان لایحه دادند که اصلاح شود. وی 
افزود: ضمن اینکه همه می دانند که فرزند آقای ظریف  تابعیت 
قهری دارد و در آمریکا به دنیا آمده و  الان هم در ایران زندگی 
می کند و بنابراین هیچ چیز منفی نیست. وی بیان داشت: 
دبیرکل محترم جبهه پایداری خودش یک موقعی گرین کارت 

آمریکا داشته و حالا الان که ندارد بحث دیگری است. آمریکا 
گر دولت آمریکا بد  دولت خیلی بدی بود یا امسال بد شده؟ ا
است چرا آقای آقاتهرانی حاضر شده در آمریکا درس بخواند. 
لذا امیدوارم آقای قالیباف آنقدر تدبیر داشته باشد که به خاطر 
عقده گشایی چند نماینده خودش را تخریب نکند. مهاجری 
گر آقای پزشکیان در هر موردی کوتاه بیاید مجبور  تصریح کرد:  ا
گر  به کوتاه آمدن در مقابل بقیه موارد هم هست بنابراین ا
آقای پزشکان به انتخاب وزرا و معاونان خودش با دقت عمل 
گر  کرده و آنها را موجه می داند باید پای آنها بایستاد. حتی ا
همه مجلس هم در مقابلش بخواهد مخالفت جدی کند باید 
بر اراده ای که برای تشکیل این دولت داشته مقاومت کند. 
تعامل با مجلس تعامل با ۳۰ تا ۴۰ نماینده نیست و با کلیت 
مجلس است.  به نظرم آقای پزرشکیان  باید با قاطعیت روی 

حرف خودش بایستد و حرف خودش را بزند.
 با مجلس در تعامل هستیم

مخالف  موضع   خصوص  در  دولت  پارلمانی  معاون   
نمایندگان مجلس در خصوص حضور آقای ظریف در معاونت 
راهبردی رئیس جمهور اظهار داشت:  تعدادی از نمایندگان 
درخواست کرده بودند رئیس جمهور درباره آیین نامه مشاغل 
حساس پاسخ دهند. شهرام دبیری در پاسخ به »آرمان ملی« 
آئین نامه مشاغل حساس در حاشیه هیأت  در خصوص 
دولت گفت: آقای رئیس جمهور نیز در جلسه ای که با مجمع 
نمایندگان تهران داشتیم توضیح دادند که اقدام قانونی انجام 
شده و در این مورد لایحه ای به مجلس ارائه و در سران قوا هم 
ح شده است و به دنبال اصلاح این آئین نامه هستند که  مطر
گر به هر حال اصلاح نشود یک  به شکل قانونی در بیاید ولی ا
اقدام دیگری صورت خواهد گرفت. وی افزود: درست است 
که فرزندان آقای ظریف تابعیت مضاعف دارند اما این مساله 
شامل این قانون و آقای ظریف نمی شود. چرا که آنها در آمریکا 
به دنیا آمده اند و این تابعیت قهری بوده و خود خواسته نبوده 

است. در این مورد با مجلس در تعامل هستیم.
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گــــزارش

ذره بین

از تهدید پزشکیان تا حمله به ظریف

  حمله به دولت با رمز »ظریف«
گر آئین نامه مشاغل حساس اصلاح نشود برخورد دیگری می کنیم      معاون پارلمانی دولت در پاسخ به »آرمان ملی«:ا

     محمد مهاجری در گفت وگو با »آرمان ملی«:تندروهای مجلس نسبت به ظریف عقده گشایی می کنند

 آرمان ملی- سهیل ثابت: مسعود پزشکیان در قامت 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری و پس از آن در قامت 
رئیس جمهور مسائل مختلفی را که از قضا جزو دغدغه های 
ح کرد و بر پایه همین امر نیز با حمایت و  جامعه بود را مطر
گر از  اعتماد جامعه توانست پیش  آید. در این میان شاید ا
هر کسی پرسیده شود که اولین مشکل جامعه و مطالبه از 
دولت چیست قاطبه جامعه حل مشکلات اقتصادی را مطرح 
می کنند و خواستار حل مشکلات اقتصادی از راه های مختلف 
می شوند. اما از آنجا که حل مشکلات اقتصادی مقداری 
زمان بر است و برنامه ریزی و.... می طلبد و از آن مهم تر باید 
برخی مسائل مثل تحریم ها بین المللی مرتفع گردد؛ لذا مردم 
به دنبال مطالبات کوتاه مدت و قابل دستیابی خود هستند. 
در این میان و از اینگونه مطالبات نیز می توان به مسائل 
مختلفی مثل نحوه برخورد دولت در مورد ابلاغ یا عدم ابلاغ 
لایحه عفاف و حجاب یا مساله FATF پرداخت. آنچه که 
مسلم است رسیدگی و حل و فصل مساله FATF  همان طور 
که رئیس جمهور پیش از این نیز در مورد لزوم رسیدگی به 
این مساله صحبت کرده بود باید طی هماهنگی میان دولت 
و مجمع تشخیص شاهد تایید لوایح FATF  پس از  سال ها 
در مجمع باشیم. لذا در مجموع دولت با حل این مسائل 
می تواند ضمن عبور از چالش های پیش رو جامعه را به طور 
کامل با خود همراه و سرمایه اجتماعی را به طور قابل توجهی 
افزایش دهد. با این حال شاید FATF نیز اولویت اول قاطبه 
اقشار جامعه نباشد و آنها به دنبال مساله مهم تری که با زندگی 
آنها در ارتباط است باشند و آن چیزی نیست جز مطالبه رفع 
فیلترینگ. امروز بحث فیلترینگ به عنوان یکی از مطالبات 
اصلی جامعه که همه قشرها را نیز در بر می گیرد بسیار مطرح 
است و اینکه دولت قرار است بالاخره با فیلترینگ چه کند. 
بر اساس آنچه پیش از این غلامرضا مصباحی مقدم؛ فعال 
سیاسی اصولگرا از تلاش دولتمردان چهاردهم برای رفع 
فیلترینگ روایت کرده و پیش از آن هم پزشکیان از نوشتن 
یک نامه توسط وزیر ارتباطات برای رفع فیلترینگ و بررسی آن 
در شورایعالی فضای مجازی گفته بود، دولتی ها کار سخت و 

پرمشقتی را برای برطرف کردن محدودیت های فضای مجازی 
دارند. چنانچه که با بررسی مواضع اعضای حقوقی و حقیقی 
گر همه اعضای دولت را موافق  این شورا می توان دریافت که ا
رفع فیلترینگ در نظر بگیریم، سهم آنان در میان ۲۸ نفر، فقط 
۸ رأی است؛ مسعود پزشکیان )رئیس جمهور(، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزیر علوم و 
تحقیقات و فناوری، وزیر آموزش و پرورش، وزیر اطلاعات، وزیر 
. اما کار سخت  دفاع و معاون علمی و فناوری رئیس جمهور
پزشکیان برای رفع فیلترینگ، تقابل با موافقان سر سخت 
آن و تلاش برای راضی کردن اعضای حقیقی این شورا است 
که وزنه سنگینی را دارا هستند؛ در حقیقت افرادی چون رضا 
، مسعود ابوطالبی و... از موافقان فیلترینگ در کشور  تقی پور
به حساب می آیند و بدون توجه به خواست و رضایت عمومی 
آشکارا از موافقت خود با محدودیت ها و مسدودسازی های 

فضای مجازی روایت می کنند.
 رفع فیلترینگ؛ مطالبه مهم جامعه 

اما شاید از هر دری که به بحث فیلترینگ بپردازیم در نهایت 
به وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات برسیم. ستار هاشمی 
که از ابتدای قول و وعده های پزشکیان در راستای رفع 
فیلترینگ او هم همه تلاش خود را برای این موضوع انجام 
داده و همواره صحبت از خبر خوش در آینده ای نزدیک در 
حوزه فیلترینگ داده است. چنانکه وی چندی پیش درباره 
این که درحال حاضر دولتمردان و شخصیت های کشور در 
شبکه ایکس اجتماعی حساب کاربری دارند و از طریق آن 
اطلاع رسانی می کنند، آیا وقت آن نرسیده که این شبکه ها، 
کلی در این خصوص  ح  گفت: »یک طر رفع فیلتر شوند، 
ح است و سامانه ها یا پلتفرم خاصی را مصداقی بیان  مطر
ح است، یک بسته  ح مطر نکردیم، کلا صحبتی که در این طر
است. الان وضعیت با ادله مختلف، وضعیت مناسبی نیست 
این را صحبت کرده ایم که در یک برنامه مشخص امیدواریم 
پیش ببریم.« وزیر ارتباطات همچنین روز گذشته در حاشیه 
جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: هفته 
کرد و  آینده جلسه ای با حضور خبرنگاران برگزار خواهیم 

درباره تمامی موضوعات مرتبط با وزارت ارتباطات از خدمات 
پست تا شبکه  اینترنت با آنان گفت وگو خواهیم کرد. وی درباره 
، بیان داشت: این وضعیت  وضعیت سرعت اینترنت کشور
مقداری به شرایط منطقه و وضعیت سایبری بازمی گردد و 
طبیعتا گزارش دقیق و کارشناسی آن را هفته آینده با آمار و 
ارقام به خبرنگاران اعلام می کنیم. وی درباره وضعیت بررسی 
لایحه حفظ حریم خصوصی کاربران در مجلس، اظهار کرد: 
این لایحه از صحن به کمیسیون  بازگشته و در کمیسیون در 
حال بررسی و نهایی شدن است. امیدوارم در آینده نزدیک 

جمع بندی شود.
   وعده های رئیس جمهور در حال پیگیری است

 سخنگوی دولت در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع 
خبرنگاران مواضع جدید دولت در خصوص مسائلی چون 
فیلترینگ و FATF را بیان کرد. فاطمه مهاجرانی در پاسخ 
به این پرسش »آرمان ملی« که رئیس جمهور وعده هایی 
در انتخابات و بعد از انتخابات دادند و به طور مشخص دو 
وعده فیلترینگ و FATF را مطرح کردند که با جدیت این دو 
مساله را پیگیری خواهیم کرد در طول ماه های گذشته هم 
ارکان مختلف ارکان دولت صحبت هایی در مورد پیگیری 
دادند؛ در نهایت این وعده ها به کجا خواهد رسید، گفت: 
در مورد FATF وزیر محترم اقتصاد امور اقتصادی و دارایی 
مفصل هم توییت زدند و هم صحبت کردند که موضوع در 
حال پیگیری است و در مورد فیلترینگ هم همان طورکه 
چندین بار توضیح داده شده و خود آقای دکتر هاشمی 
به عنوان وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات صحبت کردند 
موضوع در حال پیگیری است. وی افزود: نکته ای که ممکن 
است بگویند چرا اینقدر پیگیری طول می کشد این است که 
وقتی موضوعاتی در داخل یکسری از شوراها بررسی می شود 
تا قانون و لایحه شود و تا بخوانند و برگردانند زمان بر است. 
لذا خیلی از موضوعات از آنچه که ما فکر می کنیم برگرداندنش 
زمان بیشتری می برد. ولی موضوعات در همان عهدی که 
آقای دکتر پزشکیان بستند پیش می رود و موضوعات دنبال 

می شود.

وعده های مهم  پزشکیان در بوته امتحان مردم

FATF  از فیلترینگ تا  
      سخنگوی دولت در پاسخ به »آرمان ملی«:موضوعات بر همان عهدی که رئیس جمهور بستند، پیش می رود

جزئیات جدید از پرونده چای دبش

  چند معاون وزیر 
در فهرست متهمان پرونده

 مطابق با اعلام رسمی روز )سه شنبه، 
( قوه قضائیه کیفرخواست ۶۲ نفر  ۲۴ مهر
از متهمان پرونده چای دبش - یکی از 
بزرگ ترین پرونده های فساد تاریخ ایران- 
صادر شده است. اطلاعیه قوه قضائیه 
بدون اشاره به نام این افراد، آنها را از 
مقام های دولتی در وزارتخانه های صمت 
و کشاورزی تا شماری از تاجر و بازرگان 
کرده  و دست آخر متهم اصلی معرفی 
است. اطلاعات غیررسمی و تاییدنشده 
که در اختیار خبرنگار رویداد۲۴ قرار گرفته 
است از متهم شدن حداقل یک وزیر از 
وزرای دولت سیزدهم، به یک روایت 
۲ معاون وزیر و به روایت دیگر ۵ معاون 
از  دارد.  حکایت  سیزدهم  دولت  وزیر 
آنجا که پنهان کردن اعداد و نتایج کاری 
بسیار دشوار است خیلی زود محاسبات 
و پیامدهای سیاست های دولت قبل 
که شعار عدالت فقط در  کرد  مشخص 
سطح شعار بوده است. رسوایی چای 
گذشته  دولت  مدال  دومین  دبش، 
کید  کدستی - که با اغراق بر آن تا یعنی پا
داشت- را هم از این دولت پس می گیرد، 
غ از اینکه چه دولتی بود و چه کسی  اما فار
خلاف کرد اخبار مکرر فساد در ایران و 
همچنین ابعاد باورناپذیر آن - چه از 
لحاظ عددی و چه از لحاظ همکاری 
سیستماتیک بخش دولتی و غیردولتی 
در آن- نشان از وجود نقصی جدی در 
و  دارد  کشور  سیاسی  نظام  از  بخشی 
ظاهر اقتصادی این نقص نباید باعث 
ریشه  که  شود  موضوع  این  در  تردید 
مسأله سیاسی است. کمتر کسی حاضر 
شد درباره پرونده چای دبش و ابعاد 
آن گفت وگو کند؛ در حقیقت پیگیری ها 
برای سخن گفتن با افرادی که احتمالا 
دارای اطلاعاتی از این  پرونده هستند 
کام ماند. جز مجیدرضا حریری،  کاملا نا
رئیس اتاق ایران و چین. حریری آشکارا 
اصولگرا و حامی دولت سیزدهم بود؛ با 
این وجود در محافل خصوصی  وی از 
که مدت ها پیش  کسانی بود  نخستین 
نکاتی سربسته از وجود فساد با ابعادی 
ح کرد و از  بسیار بزرگ در دولت را مطر
سخن گفتن درباره افراد امتناع می کند. 
مجیدرضا حریری می گوید: »اصلا هیچ 
که چه افرادی و در چه  اهمیتی ندارد 
مقامی درگیر این پرونده هستند. سوال 
اصلی تر این است که این روش تکراری 
به چه علتی مرتبا اتفاق می افتد؛ یکبار 
در فولاد، یکبار در نهاده های دامی و 
کشاورزی، یکبار هم چای دبش«. او ادامه 
می دهد: »چرا یک نفر می تواند با گرفتن 
یک امضا از یک وزیر یا معاون وزیر یا 
نماینده مجلس چنین تخلفی را سازمان 
دهد. این مسائل معنی دیگری جز این 
ندارد که سازوکار اداره اقتصادی کشور 
دارای نقایص اساسی است، در حدی 
گ های نظام بوروکراسی  گر کسی از با که ا
سر در بیاورد می تواند به راحتی از آن 
بهره ببرد.« رئیس اتاق چین می گوید: 
»یک روز می شود امیر عباس آریا، یک 
روز پتروشیمی ها و امروز چای دبش  . 
شده  ملال آور  مسأله  این  تکرار  واقعا 
است .« او در تحلیل این مسائل توضیح 
که  می دهد: »ممکن و منطقی نیست 
کرده  کشور پهن  شما سفره رانت را در 
که سر  کسی را بگیرید  باشید و بعد یقه 
این سفره می نشیند. دیگر اهمیتی ندارد 
غ را  که سر همین سفره چه کسی ران مر
برمی دارد چه کسی استخوان نصیبش 
می شود.« حریری با بازگشت به تاریخ 
آغاز این رویه اظهارکرد: »پس از اتمام 
جنگ و در سال های نخست دهه هفتاد 
ما در کشور ردیفی از این پرونده ها دیدیم 
و مرتبا بزرگ تر می شوند و ما سریال آن را با 
لذت بیشتری تماشا می کنیم.« این فعال 
اقتصادی در پاسخ به اینکه آیا شرایط 
تحریمی و اعطای امتیازات ویژه به افراد 
توجیه  را  رویه  این  از  بخشی  حقیقی 
کید می کند: »قطعا نه؛ مگر  می کند یا نه تا
قبل از تحریم ما کم از این مسائل دیدیم؟ 
تاریخی  چه  به  مربوط  آریا  امیرعباس 
شفافیت  مطلق  فقدان  ما  گیر  است؟ 
آیا مقام ّهای رسمی این روند  است.« 
اطلاعی ندارند؟ حریری پاسخ می دهد: 
»من نابغه که نیستم، یعنی چیزی که من 
متوجه بشوم را مقام دولتی بهتر متوجه 
است. چرا فقط دولت؟ اتاق بازرگانی این را 
نمی داند؟ حتما که می داند . مسأله دقیقا 
شفافیت  فقدان  در  که  است  منفعتی 
وجود دارد و من منتقد آن هستم چون 
گر داشت من هم  نفعی برای من ندارد؛ ا

سکوت می کردم.«


